

郭晓霞,刘景辉,田露,李立军,赵宝平,张向前.轮作条件下免耕对黄土高原旱作土壤水分入渗特性的影响[J].农业工程学报,2012,28(10):112-117

轮作条件下免耕对黄土高原旱作土壤水分入渗特性的影响

Effects of no-tillage on dryland soil water infiltration characteristics under rotation in Loess Plateau

投稿时间: 2011-10-31 最后修改时间: 2012-04-18

中文关键词: [土壤水分](#), [入渗](#), [耕作](#), [黄土高原](#), [轮作](#), [免耕](#)

英文关键词: [soil moisture](#) [infiltration](#) [cultivation](#) [loess plateau](#) [rotation](#) [no-tillage](#)

基金项目:国家“十一五”科技支撑计划重点课题(2006BAD15B05);挑战计划“黄河流域旱作保护性耕作项目”(CPWFYRB200503)、国际玉米小麦改良中心(CIMMYT);中国农业大学与内蒙古农业大学两校合作基金项目资助

作者	单位
郭晓霞	1. 内蒙古农业大学农学院, 呼和浩特 010019
刘景辉	1. 内蒙古农业大学农学院, 呼和浩特 010019
田露	1. 内蒙古农业大学农学院, 呼和浩特 010019
李立军	1. 内蒙古农业大学农学院, 呼和浩特 010019
赵宝平	1. 内蒙古农业大学农学院, 呼和浩特 010019
张向前	2. 内蒙古自治区农牧业科学院植物保护研究所, 呼和浩特 010010

摘要点击次数: 251

全文下载次数: 154

中文摘要:

为明确免耕轮作对旱作农田土壤水分入渗时空特征的影响,2005—2010年,在内蒙古清水河县进行了3种轮作模式(燕麦-大豆-玉米,大豆-玉米-燕麦,玉米-燕麦-大豆)下免耕留茬(NL)、免耕留高茬(NH)、免耕留低茬覆盖(NLS)、免耕留高茬覆盖(NHS)和常规耕作(T)5种耕作方式对土壤水分入渗特性影响的研究。结果表明:免耕、轮作,特别是两者的叠加效应能明显提高土壤入渗能力,其中免耕结合燕麦-大豆-玉米模式对土壤入渗性能的改善作用最好。当0~20cm土壤质量含水率较高(低)时,土壤水分初始入渗率较低(高),而土壤水分稳定入渗率与质量含水率呈相同变化趋势,且随土层加深,土壤水分稳定入渗率整体呈降低趋势。轮作2个周期后NL、NH、NLS和NHS分别较T,土壤初始入渗率降低了18.60%、24.93%、27.31%和29.95%,土壤稳定入渗率提高了22.22%、34.61%、82.05%和104.70%。可见免耕轮作能明显改善土壤水分入渗特性。

英文摘要:

In order to investigate effects of no-tillage combined with rotation on the time-space variation characteristics of soil water infiltration in dry-farming land during 2005-2010, effects of conventional tillage (T) was compared with no-tillage with low stubble (NL), no-tillage with high stubble (NH), low stubble with mulching (NLS), high stubble with mulching (NHS) on soil water infiltration characteristics under three crop rotation patterns (oat-soybean-corn, soybean-corn-oat, corn-oat-soybean) in Qingshuihe county of Inner Mongolia. The results showed that no-tillage and rotation, especially the combined tillage measure improved the soil water infiltration capacity obviously and the effects of no-tillage with oat-soybean-corn pattern were best. When soil water content in 0-20cm soil layer was high(low), soil water initial infiltration rate was low(high), but soil water stable infiltration rate had the same trend with soil water content and the soil water stable infiltration rate decreased with the depth of soil layer increased. After two rotation cycles, the soil water initial infiltration rate of NL, NH, NLS and NHS decreased by 18.6%, 24.93%, 27.31% and 29.95% respectively, and the soil water stable infiltration rate of them increased 22.22%, 34.61%, 82.05% and 104.70% compared to that of T. So no-tillage combined with rotation can improve soil water infiltration characteristics obviously.

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

[关闭](#)

您是第5172287位访问者

主办单位: 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org
本系统由北京勤云科技发展有限公司设计